

**ВЕСТНИК  
Томского государственного университета**  
**2018. № 434. Сентябрь**

- ФИЛОЛОГИЯ • PHILOLOGY
- ФИЛОСОФИЯ • PHILOSOPHY
- ИСТОРИЯ • HISTORY
- ПЕДАГОГИКА • PEDAGOGICS
- ПРАВО • LAW

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL**  
**2018. № 434. September**

*Свидетельство о регистрации СМИ № 018694  
выдано Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.*

Подписной индекс в объединённом каталоге «Пресса России» 46740

## Учредитель – Томский государственный университет

### НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА

**Э.В. Галажинский**, д-р психол. наук, проф. (председатель);  
**И.В. Ивонин**, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);  
**В.В. Демин**, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);  
**Д.А. Катунин**, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);  
**В.Н. Берцун**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;  
**С.Н. Воробьев**, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**, д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;  
**Л.С. Гринкевич**, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;  
**Ю.М. Ершов**, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.;  
**И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.; **В.П. Парначев**, д-р геол.-минерал. наук, проф.; **О.В. Петрин**, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТИ;  
**А.И. Потекаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.; **З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.;  
**Ю.Г. Слижков**, канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сушченко**, д-р техн. наук, проф.;  
**П.Ф. Тарасенко**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.; **О.Н. Чайковская**, д-р физ.-мат. наук, проф.;  
**Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.; **Э.Р. Шрагер**, д-р техн. наук, проф.

### РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

Главный редактор –  
**В.П. Зиновьев**,  
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:  
**Е.В. Борисов**,  
д-р филос. наук, профессор  
**Т.А. Демешкина**,  
д-р филол. наук, профессор  
**В.А. Уткин**,  
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –  
**Д.А. Катунин**,  
канд. филол. наук, доцент

**И.А. Айзикова**,  
д-р филол. наук, профессор  
**Р.Л. Ахмедшин**,  
д-р юрид. наук, профессор  
**Л.М. Прозументов**,  
д-р юрид. наук, профессор  
**П.П. Румянцев**,  
канд. ист. наук, доцент  
**А.Ю. Рыкун**,  
д-р социол. наук, профессор  
**В.А. Суровцев**,  
д-р филос. наук, профессор  
**В.Г. Шилько**,  
д-р пед. наук, профессор

Журнал индексируется в базе данных Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.  
Журнал индексируется в базе данных Russian Science Citation Index on Web of Science.

The Journal is indexed in the Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.  
The Journal is indexed in the Russian Science Citation Index on Web of Science.

Журнал включен в «Перечень рецензируемых научных изданий, входящих в международные реферативные базы данных и системы цитирования, в которых должны быть опубликованы основные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук», Высшей аттестационной комиссии.

## Founder – Tomsk State University

### EDITORIAL COUNCIL OF TOMSK STATE UNIVERSITY

**E. Galazhinsky**, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);  
**I. Ivonin**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekayev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

### EDITORIAL BOARD

Editor-in-Chief  
**Vasiliy P. Zinoviev**,  
Doctor of History, Professor

Deputy Editors-in-Chief  
**Evgeny V. Borisov**,  
Doctor of Philosophy, Professor  
**Tatiana A. Demeshkina**,  
Doctor of Philology, Professor  
**Vladimir A. Utkin**,  
Doctor of Law, Professor

Executive Editor  
**Dmitry A. Katunin**,  
PhD in Philology, Associate Professor

**Irina A. Aizikova**,  
Doctor of Philology, Professor  
**Ramil L. Akhmedshin**,  
Doctor of Law, Professor  
**Lev M. Prozumentov**,  
Doctor of Law, Professor  
**Petr P. Rumyantsev**,  
PhD in History, Associate Professor  
**Artem Yu. Rykun**,  
Doctor of Sociology, Professor  
**Valery A. Surovtsev**,  
Doctor of Philosophy, Professor  
**Victor G. Shilko**,  
Dr. of Education, Professor

## СОДЕРЖАНИЕ

### ФИЛОЛОГИЯ

Бушуева Л.А. Фреймовая модель и прототипические значения категории «неразумный поступок» (на материале русского языка) .....	5
Волкова Е.В. Анализ языковой личности радиоведущей «Эха Москвы» Ксении Лариной .....	12
Курило С.А. Тема английского и российского колониализма в книге И.А. Гончарова «Фрегат “Паллада”» .....	19
Мишанкина Н.А., Черныш О.А. Лексика делового протокола в дискурсивном аспекте (на материале протоколов 1918–1933 гг.) .....	30
Помаролли Дж. Концепция сопоставительного лингвокультурологического словаря пищевой метафоры на материале русского и итальянского языков .....	40
Сумтsova O.B. Русская переводческая рецепция сенсационного романа Ч. Рида «Griffith Gaunt, or Jealousy» (1860-е гг.) .....	50
Феоктистова Л.А. К этимологии рус. диал. тюхा (да) матюхा (-пантюхा) да колупай с братом и под. ....	61

### ФИЛОСОФИЯ

Прохоров А.И. Язык как теоретическая реальность (применение схемы разграничения эмпирического и теоретического у Э. Гуссерля к анализу формальной тавтологии) .....	70
Фаритов В.Т. Феномены границы и трансгрессии в исследованиях Ю.М. Лотмана: онтологические основания семиотической философии .....	77
В.В. Целищев, А.О. Костяков А.О. Бестиповые теории истины и внутренняя доказуемость непротиворечивости: параллели и переплетения .....	83
Юрьев Р.А. Теория речевых актов в феноменологии и аналитической философии: опыт сравнительного анализа .....	88

### ИСТОРИЯ

Авилов Р.С. Проблема разработки планов обороны российского Дальнего Востока в 1896–1900 гг. Часть 1. После Японо-китайской войны 1894–1895 гг. ....	94
Ван Гохун. Отражение в китайской иероглифической письменности разделения труда традиционной семьи .....	108
Зайцева О.В., Водясов Е.В. Грунтовое погребение Тимирязевского-1 курганного могильника с комплексами миниатюрных предметов .....	113
Зеленева И.В., Бурухина Е.Н. Эволюция политики безопасности Финляндии и НАТО .....	119
Селиванов Д.Е. «Эволюция взглядов национальной интеллигенции в контексте национального возрождения телевутов» .....	125
Тишкун А.А., Серегин Н.Н. Результаты комплексного изучения металлических зеркал из средневековых памятников Алтая и южной части Верхнего Приобья .....	129
Хоменко Д.Ю. Сибирское чиновничество в революционные годы: на примере двух поколений семьи Доброхотовых .....	137

### ПЕДАГОГИКА

Бурмистров А.Д., Чикуров А.И., Худик С.С., Радаева С.В. Функциональная асимметрия конькобежцев высокой квалификации .....	143
Кириаш Н.С. К вопросу о готовности детей 4–6 лет к освоению прикладных гимнастических упражнений .....	149

## CONTENTS

### PHILOLOGY

Bushuyeva L.A. Frame model and prototypical meanings of the category “unwise act” (in the Russian language) .....	5
Volkova E.V. The analysis of the language personality of the radio presenter of Echo of Moscow Ksenia Larina .....	12
Kurilo S.A. The theme of English and Russian colonialism in Ivan Goncharov’s <i>The Frigate “Pallada”</i> .....	19
Mishankina N.A., Chernysh O.A. Lexical organization of the record in a discursive aspect (on the basis of records dated by 1918–1933) .....	30
Pomarolli G. Proposal for compiling a comparative linguo-cultural dictionary of food metaphors in Russian and Italian languages .....	40
Sumtsova O.V. Russian translation reception of the sensational novel <i>Griffith Gaunt, or Jealousy</i> by Charles Reade (the 1860s) .....	50
Feoktistova L.A. On the etymology of Russian dialectal <i>tyukha</i> ( <i>da</i> ) <i>matyukha</i> , <i>tyukha</i> ( <i>da</i> ) <i>pantyukha</i> ( <i>da</i> ) <i>kolupay s bratom</i> ) and others .....	61

### PHILOSOPHY

Prokhorov A.I. Language as a theoretical reality: application of Edmund Husserl’s distinguishing between the empirical and the theoretical for formal tautology analysis .....	70
Faritov V.T. Phenomena of border and transgression in Yuri Lotman’s research: ontological bases of the semiotic philosophy .....	77
Tselishchev V.V., Kostjakov A.O. Typeless theories of truth and the built-in provability of consistency: parallels and intertwining .....	83
Yuriev R.A. The theory of speech acts in phenomenology and in the analytic philosophy: the experience of a comparative analysis .....	88

### HISTORY

Avilov R.S. The problem of the military defense planning of the Russian Far East in 1896–1900. Part 1. After the Sino-Japanese War of 1894–1895 .....	94
Wang Guohong. Reflection of the division of labor within a traditional family in the Chinese hieroglyphic writing .....	108
Zaitseva O.V., Vodjasov E.V. The ground burial of the Timiryazev-1 burial mound with complexes of miniature objects .....	113
Zeleneva I.V., Burukhina E.N. Evolution of Finland’s and NATO’s security policy .....	119
Selivanov D.E. Evolution of national intellectuals’ views in the context of the national revival of the Teleuts .....	125
Tishkin A.A., Seregin N.N. Results of a comprehensive study of metal mirrors from the medieval sites of the Altai and the southern part of the Upper Ob region .....	129
Khomenko D.Yu. Siberian officials in the Revolution: the example of the Dobrokhотов family .....	137

### PEDAGOGICS

Burmistrov A.D., Chikurov A.I., Khudik S.S., Radaeva S.V. Functional asymmetry of elite speed skaters .....	143
Kiryash N.S. On the issue of four- to six-year-old children’s preparedness to master applied gymnastic exercises .....	149

<b>Манжелей И.В., Чайон Д.В.</b> Психологическое сопровождение подготовки спортсменов в аэробной гимнастике .....	155
<b>Мовшович А.Д., Лобанов В.В.</b> Методические основания развития координационных способностей и целевой точности укола у начинающих фехтовальщиков на рапирах 9–10 лет .....	162
<b>Рождественская Е.М., Жаворонок А.В.</b> Субъективная оценка организационно-педагогических условий проектной работы бакалавров .....	167

## ПРАВО

<b>Ведерников Н.Т., Ахмедшин Р.Л., Ахмедшина Н.В.</b> Теоретические проблемы криминалистического профиляирования: уголовно-процессуальный, тактико-криминалистический и психологический аспекты .....	178
<b>Караваева Ю.С.</b> Соучастие специального и неспециального (общего) субъектов преступления в свете криминологического-правового подхода .....	187
<b>Кирилловых А.А.</b> Образовательная доктрина в системе инструментов публичного управления образованием: правовой аспект .....	193
<b>Мазур Е.С., Алексеева Т.А.</b> Криминалистическое значение индивидуальных признаков устной речи .....	199
<b>Прозументов Л.М., Шеслер А.В.</b> Уголовно-правовые идеи Питирима Сорокина .....	203
<b>Репьев А.Г.</b> Коррупционные риски при установлении в законодательстве правовых преимуществ .....	208
<b>Романов М.Л.</b> Юридическая природа и сущность правовых позиций Конституционного суда Российской Федерации .....	212
<b>КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ</b> .....	220

<b>Manzheley I.V., Chayun D.V.</b> Psychological follow-up of athletes' training in aerobic gymnastics .....	155
<b>Movshovich A.D., Lobanov V.V.</b> Methodological bases of the development of coordination abilities and exactness of hit of beginning foil fencers aged 9–10 .....	162
<b>Rozhdestvenskaia E.M., Zhavoronok A.V.</b> Subjective assessment of organizational and pedagogical frameworks of bachelors' project work .....	167

## LAW

<b>Vedernikov N.T., Akhmedshin R.L., Akhmedshina N.V.</b> Theoretical problems of criminal profiling: criminal procedural, tactical criminalistic and psychological aspects .....	178
<b>Karavaeva Yu.S.</b> Complicity of special and non-special (general) subjects of crime in the light of a criminological and legal approach .....	187
<b>Kirillovykh A.A.</b> Educational doctrine in the system of public education management tools: a legal aspect .....	193
<b>Mazur E.S., Alekseeva T.A.</b> Forensic meaning of individual features of oral speech .....	199
<b>Prozumentov L.M., Shesler A.V.</b> Pitirim Sorokin's ideas on criminal law .....	203
<b>Repev A.G.</b> Corruption risks in the granting of legal advantages by the law .....	208
<b>Romanov M.L.</b> The legal nature and essence of legal positions of the Constitutional Court of the Russian Federation .....	212
<b>BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS</b> .....	220